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La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller.

Anem a passar a la pregunta 1.241 que formula el diputat, 
David de Miguel, al Consell sobre el nou model del sector 
públic, i se substanciarà també pel conseller d’hisenda.

Senyor De Miguel, quan vosté vullga.

El senyor De Miguel Martínez:

Gracias, presidenta.

Señorías.

Conseller.

Vicepresidenta del Consell.

Miren, ustedes, usted me ha repetido en varias ocasiones o nos 
ha relatado a todos, ¿no?, lo que se encontraron en el sector 
público instrumental, que se encontraron con esos casi cinco 
mil millones de pasivo, más de seis mil empleados y demás, y 
miren, ustedes se marcaron también en el primer retiro, o en 
el primer seminario que tuvieron en 2016, en Morella, uno de 
los nuevos objetivos que se marcaran era precisamente pues 
poner fin a este desorden que había en el sector público.

Y, mire, a mí, sinceramente, usted sabe que yo considero que 
su conselleria es una de las más eficientes en cuanto a objeti-
vos y logros conseguidos, pero yo creo que es innegable que 
en este caso, en el caso de la reorganización y restructura-
ción del sector público instrumental pues ha fallado.

Porque, vamos a ver, si miramos ahora cómo está el sector 
público instrumental y miramos cómo estaba en el 2015, 
en cuanto a número, en cuanto al número de entes que lo 
conforman está prácticamente igual. Es verdad que la exse-
cretaria autonómica, Ángeles Cuenca, dijo en su momento 
(soroll de papers) que el objetivo era cualitativo y no cuantita-
tivo, que no se trataba de reducir porque sí el sector público 
instrumental sino que había que determinar qué razón justifi-
caba la existencia de cada ente.

Y yo le pregunto: ¿ya tienen claro cuál es…? ¿Ya han deter-
minado la justificación de la existencia de cada ente? Porque 
la propia secretaria autonómica dijo en su momento que el 
sector público está sobredimensionado y con una excesiva 
dependencia de recursos presupuestarios y del crédito públi-
camente avalado. (Soroll de papers) ¿Ya se ha solucionado esta 
parte de este problema del sector público? Es decir, ¿ya han 
acabado la reestructuración del sector público instrumental?

Gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor De Miguel.

Conseller.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

El sector públic instrumental no només està gestionat com 
ha estat gestionat sinó –com he dit reiteradament i els tribu-
nals m’ho estan confirmant– era una cova de lladres. ¡Era una 
cova de lladres! I una cova de lladres doncs és molt difícil de 
netejar. ¿Què voleu que vos diga? (Aplaudiments)

Per tant, sovint, nosaltres de manera quasi utòpica vam 
creure al principi de la legislatura que amb una nova llei posa-
ríem en ordre totes eixes coses. Doncs, miren, hem caigut al 
principi de la realitat; el principi de la realitat és començar 
per baix, començar per baix per exemple regulant la compo-
sició i funcionament dels òrgans col·legiats; la pràctica de 
transparència en la contractació de personal i en la contrac-
tació pública; la retribució d’alts càrrecs; la massa sala-
rial; l’elaboració de plans d’igualtat i de relació de llocs de 
treball, coses absolutament imprescindibles per a poder 
fer un planejament i una regulació global del sector públic 
instrumental.

Partint d’esta base, ara, l’equip tècnic de l’administració del 
Consell treballa en l’articulació d’un text, això sí, al final, la 
teulada, ¿no?, amb rang de llei, i hem de ficar els fonaments, 
fixe les bases d’eixes planejament i regule el funcionament de 
les entitats que el constituïxen.

Senyoria, tots estos passos que ha hagut de fer este Consell 
vénen de la situació caòtica que –com vosté sap molt bé i 
ha subratllat– vàrem heretar. Uns ens públics que s’havien 
convertit en un niu de foscor on s’amagaven situacions de 
corrupció, de balafiament i, en definitiva, d’ineficiència i de 
desmoralització dels mateixos professionals que fent la seua 
feina havien de presenciar eixe tipus de pràctiques.

I per si alguna cosa hi faltava, l’intent de reforma que va 
fer l’anterior govern a corre-cuita va generar encara major 
confusió, fent més complexa l’ordenació i creant autèntics 
monstres administratius per fusió d’ens, amb l’objectiu de 
reduir quantitativament el nombre d’entitats per complir les 
normes d’estabilitat pressupostària estatal però no arreglant 
res ni estalviant res.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller.

Señor De Miguel, un segundo que lo apago.

Ahora.

El senyor De Miguel Martínez:

Ya, vale.

Usted, señor Soler, la verdad es que no me defrauda nunca.

Mire, yo le doy la razón en todo lo que ha contado de 
contrato de transparencia, de retribuciones, las RPT, todo 
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esto, sepa que yo le reconozco el esfuerzo que han hecho 
pero usted ha dado con la clave, o sea, usted mismo ha dado 
con la clave: ahora falta la ley, falta la ley.

El equipo técnico de la conselleria está trabajando en la ley. 
Vamos a ver, el equipo técnico de la conselleria desde luego 
que tiene mi máximo respeto por toda la labor que han hecho 
en la conselleria en estos tres años, pero es que, vamos a ver, 
el equipo técnico de la conselleria, el 31 de mayo de 2016 ya 
había un anteproyecto de ley del sector público, lo presentó 
la exsecretaria autonómica; en octubre de 2016, la nueva 
secretaria autonómica, María José Mira, volvió a decirnos y a 
anunciarnos que estaba la ley ya preparada, estaba el borra-
dor y demás; el año pasado, más o menos por estas fechas, 
incluso se filtró a la prensa parte de ese borrador de la ley, 
borrador al cual los diputados, por lo menos este diputado y 
otros compañeros, no tuvimos acceso más que por la prensa.

Entonces, claro, vamos a ver, luego, en enero del 2017, en 
una interpelación que le hice usted me dijo –es verdad, 
reconoció que había sido muy optimista, igual que ha dicho 
ahora–, dijo que iba a ser realista y que en los próximos 
meses presentarían el anteproyecto de ley del sector público.

Entonces, vamos a ver, estamos a 23 de mayo de 2018, y mi 
pregunta es que es muy sencilla (soroll de papers), y segu-
ramente será la última vez que se lo pregunte ya en lo que 
queda de legislatura, pero, ¿en qué fase se encuentra esa 
reforma legal, que era un objetivo de 2016, y que encima 
ustedes dijeron en el seminario de Benicarló que era un 
objetivo cumplido? Pero es que no está cumplido. ¿Dónde 
está la ley? Es que va a hacer ya dos años, dentro de una 
semana hará dos años que la secretaria autonómica dijo, 
«es una primicia el esquema de la ley que ustedes tendrán 
(inintel·ligible) … en estas Cortes».

Señor conseller, ¿dónde está la ley que regula el sector 
público? Y ahora sí que, ya le he dado mucho plazo, durante 
dos años interpelaciones, preguntas y demás, y le digo: denos 
por favor una fecha, más o menos aproximada, de cuándo se 
debatirá en este parlamento la ley del sector público.

Gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor De Miguel.

Conseller.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Senyoria, més clar no he pogut parlar, vosté ho pren como 
una autocrítica, doncs una autocrítica. Sí, senyor, plante-
jar-me del principi una cosa que ha resultat utòpica, que és 
començar per la llei. Hem començat pels fonaments, com les 
cases comencen pels fonaments i no per la teulada. Créiem 
que en la teulada…, els fonaments estaven bé i que només 
faltava la teulada, doncs no, faltaven els fonaments. I vàrem 
començar pels ciments, per les persones que hi treballen, 
pels recursos humans, i per això, primer que tot, hem tractat 

de garantir una relació de confiança amb els sindicats sobre 
la base de la transparència i el diàleg per a aconseguir un 
consens en matèria de personal.

En eixe sentit, ja vàrem arribar a un acord el 21 de juliol del 
2016, per a la creació d’una comissió de diàleg social del 
sector públic instrumental de La Generalitat. Esta comissió 
–al nostre parer– és l’instrument adequat per a aconseguir 
acords per a la seua composició paritària, de representants 
de l’administració de La Generalitat i de les organitzacions 
sindicals més representatives en el conjunt d’estes sector. Ja 
són diversos els fluids aconseguits.

Per exemple, el recolzament en la sol·licitud perquè s’elimine 
la taxa de reposició; instar les entitats a reduir el percentatge 
de llocs ocupats per persones de forma interina o amb caràc-
ter temporal; requerir que sol·liciten l’autorització per a dur 
a terme les ofertes d’ocupació pública en la direcció general 
de pressupostos abans d’efectuar la convocatòria correspo-
nent; o establir el criteri que estes convocatòries s’efectuen 
per concurs oposició, en compliment dels principis constitu-
cionals d’igualtat, mèrit, capacitat i publicitat.

Així mateix, un nou acord recent, del 22 de març d’enguany, 
ha establit criteris generals d’aplicació a les ofertes públiques 
d’ocupació pel que fa a la convocatòria de places i a la reserva 
per a persones amb diversitat funcional, els processos de 
promoció interna i la resta de processos selectius per a les 
cobertures de personal i els òrgans tècnics de selecció.

En definitiva, senyoria, este Consell no vol fer una llei del 
sector públic que siga el principi d’allò que després mai es 
porta a la realitat, per molt que ens diga una llei, com ha 
passat en el passat. És tot el contrari. Volem sobretot orde-
nar la realitat i fer-ho bé, amb consens, amb consens sindical, 
amb consens dels treballadors i, després, portar eixe ordre ja 
bàsicament aconseguit i consensuat a l’àmbit de la codifica-
ció normativa.

¿Què vol dir això? Que segurament, abans que acabe la legis-
latura, este govern podrà manifestar l’ordenació global en 
base al treball fet durant quatre anys –durant tres anys en 
este moment– i, a partir d’eixe treball, des dels fonaments 
poder presentar la casa amb teulada.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller.

Passem ara a la pregunta 1.214, que formula la diputada 
Fabiola Meco, del Grup Parlamentari Podemos-Podem, a la 
vicepresidenta i consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives.

Senyora Meco, quan vullga.

La senyora Meco Tébar:

Bona vesprada, consellera.


